
0 PRVI KONFERENCI KPS NA OSVOBOJENEM OZEMLJU

Novo obeležje na Rogu
Za dan borca se /e zvrstila vrsta proslav, med

drugimi so na Clnku v kočevskem Rogu praznovali
tudi 40-letnico prve konference KPS na svobodnem
ozemlfu, ki je bila od 5. do 7. julijj 1942. Na pomem-
ben dogodek v zgodovini NOB spominja ogromna
naravna skala, vkatero so vklesana imena udeležen-
cev. Med njimi je tudi Niko Šilih, s katerim smo se
pogovarjall o tej konferenci sredi gozdov.

»To je bil čas splošne Ijud-
ske vstaje na Dolenjskem, ko
so na veliko ustanavljali parti-
zanske enote, grupe in bata-
ljone. Prav tedaj se je že obli-
kovala Tomšičeva brigada,
kamor so se prijavljali prosto-
voljci. Okupator je bil prese-
nečen, umaknil se je v večja
pokrajinska središča in nad-
zoroval prometne zveze. Vse
drugo je bilo svobodno ozem-
lje,« je opisal takratne razme-
re tedanji komisar zapadno-
dolenjskga odreda.

Odbori OF na terenu so za-
živeli, delovala je narodna za-
ščita in prvi NOO. Hkrati pa

se je začela pojavljati bela gar-
da, ki je mešala štrene na svo-
bodnem ozemlju. Z znanim
Štajerskim batalionom, ki se
je bil izdajal za partizanskega,
je končno pokazala svoje pra-
ve karte in sledili so prvi spo-
padi.

Skratka, na osvobojenem
ozemlju in nasploh so se od-
prla številna vprašanja, ki jih
je bilo treba pretresti in se do-
govoriti, kako jih reševati. CK
KPS je zato sklical delegate iz
partizanskih vrst in s terena,
da bi se posvetovali, kako na-
prej. Tako so se julija zbrali v

na novo zgrajeni baraki sredi
Roga.

»Zbralo se nas je 67 delega-
tov, zavzeto smo razpravljali o
vseh vprašanjih, se posveto-
vali med seboj in z vodstvom,
predvsem pa smo od konfere-
ce veliko pričakovali. Treba je
vedeti, da takrat še ni bilo do-
bre povezave in treba se je bi-
lo dogovoriti, kako naj deluje
svobodno ozemlje, kakšna naj
bo nova oblast, kako zagoto-
viti preskrbo za prebivalstvo
in partizanske odrede, kako
naj delujejo ženske, mladina,
Uniformiranosti tedaj ni bilo
in je bila konferenca na Rogu
še kako dobrodošla,« je pripo-
vedoval Niko Šilih. »Pojavlja-
le so se tudi slabosti, ki jih je
bilo treba odpraviti, saj je par-
tizanska vojska šele nastaja-
la,« je dodal.

Tako je bil na konferenci
govor o tem, da je treba kadre
politično in vojaško izobraže-
vati, o čemer je govoril tudi
Boris Kidrič. Beseda je tekla
še o sodelovanju s krščanski-
mi socialisti in s Sokolom, ka-
terih predstavniki so tudi
prišli na Rog.

»V tem času so se Italijani
tudi pripravili na veliko ofen-
zivo in na konferenci smo
obravnavali tudi ta problem.
Pomenili smo se tudi o formi-
ranju vojaških enot, ki naj bi
ne bile vezane le na svoj kraj,
marveč bi se premikale, ka-
kor bi zahteval vojaški polo-
žaj. S tem smo še bolj utrdili
redno slovensko partizansko
vojsko,« je zaključil svojo pri-
poved nekdnji udeleženec
prve partijske konference na
osvobojenem ozemlju v Slo-
veniji.

Zanimivo je, da se je po ču-
dnih naključjih ohranil pre-
težni del arhiva s te konferen-
ce, tako da so dokumenti po-
vsem verodostojni in pomeni-
jo enega od kamnov v mozai-
ku naše revolucije. Zato je
prav, da smo dogodek zabele-
žili v trdni skali sredi roških
gozdov, v spomin bodočim
rodovom.
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